

كلية الآداب والعلوم الإنسانية قسم علم الاجتماع

صعوبات العمل الميداني لدى طلبة علم الاجتماع دراسة ميدانية في كلية الآداب والعلوم الإنسانية بجامعة دمشق

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في قسم علم الاجتماع

إعداد الطالب: هاني إبراهيم

إشراف الدكتورة: ديانه سليمان

دمشق: 2023 م

الملخص باللغة العربية:

تتناول الدراسة الكشف عن الصعوبات التي يعاني منها طلبة علم الاجتماع بجامعة دمشق خلال إنجازهم لمراحل العمل الميداني الذي يشكل جزءاً من البحث الاجتماعي الميداني، بهدف الوصول إلى حلول تذلل تلك الصعوبات قدر المستطاع وبالتالي رفع سوية البحث الاجتماعي الميداني بقسم علم الاجتماع في جامعة دمشق.

واعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي ، وطريقة المسح الاجتماعي بالعينة ، وجُمعت البيانات المطلوبة من خلال أداة الاستبانة ، والتي طُبقت على عينة قصدية بلغ حجمها (69.7%) من حجم المجتمع الأصلي ، وتم استخدام عدداً من الأساليب الإحصائية منها (المتوسط الحسابي الختبار الفا كرونباخ – معامل ارتباط بيرسون – حساب التكرارات والنسب المئوية الانحراف المعياري – وغيرها)

وتوصلت الدراسة إلى عدد من النتائج ، أهمها : موافقة عينة الدراسة بدرجة تقدير " متوسطة " على الصعوبات التي تواجههم ، حيث أتت الصعوبات الناجمة عن الخدمات الجامعية في المرتبة الأولى بوزن نسبي بلغ (50.36 %) ، ثم تليها الصعوبات الناجمة عن مجتمع البحث بوزن نسبي بلغ (49.81 %) ثم الناتجة عن المشرف بوزن نسبي بلغ (48.97 %) ثم الصعوبات الناجمة الجهات الرسمية ذات الصلة بوزن بلغ (48.36 %) وأخيراً أتت الصعوبات الناجمة عن الطالب الباحث نفسه وبوزن نسبي بلغ (47.13%) .

وكشفت النتائج عن وجود فروق ذات دلالة إحصائية في الصعوبات التي تواجه طلبة علم الاجتماع خلال العمل الميداني تبعاً لمتغير (الجنس ، والمستوى الأكاديمي ، والوضع الوظيفي) .

وانتهت الدراسة بمقترح لتشكيل وحدة التكوين المهني والتدريب الميداني داخل قسم علم الاجتماع ، بهدف تذليل مختلف الصعوبات التي تقف عائقاً أمام تطور البحث الاجتماعي في قسم علم الاجتماع بجامعة دمشق.

Abstract:

The study deals with revealing the difficulties faced by the students of sociology at the University of Damascus during their completion of the stages of field work, which is part of the field social research, with the aim of reaching solutions to overcome these difficulties as much as possible and thus raising the level of field social research in the Department of Sociology at the University of Damascus.

The study relied on the descriptive analytical approach, and the method of social survey by sample, and the required data were collected through the questionnaire tool, which was applied to an intentional sample whose size was (69.7%) of the size of the original community, and the data collected in the field were analyzed using a number of statistical methods, including (arithmetic mean - Cronbach's alpha test - Pearson correlation coefficient - calculating frequencies and percentages standard deviation - and others)

The study reached a number of results, the most important of which are: the approval of the study sample with a degree of "medium" rating on the difficulties they face, as the difficulties resulting from university services came in the first place with a relative weight of (50.36%), then followed by the difficulties arising from the research community with a relative weight of .(49.81%), then resulting from the supervisor with a relative weight of (48.97%), then the difficulties caused by the relevant official authorities with a weight of (48.36%) and finally the difficulties caused by the student-researcher himself with a relative weight of (47.13%).

The results revealed that there are statistically significant differences in the difficulties that sociology students face during field work according to the variable (gender, academic level, and employment status).

The study ended with a proposal to form a unit of vocational training and field training within the Department of Sociology, with the aim of overcoming the various difficulties that stand in the way of the development of social research in the Department of Sociology at the University of Damascus.

university of Damascus
Faculty of Arts and Humanities
Department of Sociology



Difficulties of Fieldwork among Sociology Students

A field study at the Faculty of Arts and Humanities at Damascus University

A thesis submitted for obtaining a master's degree in the Department of Sociology

Prepared by: Hani Ibrahim

Supervisor: Dr . Diana Suleiman

Damascus: 2023 AD